



جامعة الموصل

كلية التربية للعلوم الإنسانية

قسم علوم القرآن الكريم والتربية الإسلامية

**ترجيحات الدكتور وهبة الزحيلي في كتابه
الفقه الاسلامي وأدلته في احكام الأسرة
غير المالية – دراسة مقارنة-**

بهية ادريس مصطفى نجم

رسالة ماجستير

علوم القرآن الكريم والتربية الإسلامية

بإشراف

الأستاذ المساعد

الدكتور خالد محمد صوفي

المخلص

الحمد لله حمداً طيباً مباركاً فيه والصلاة والسلام على رسول الهدى محمد صلى الله عليه وسلم في الاولين والآخرين وآله وصحبه ومن تبعهم باحسان الى يوم الدين وبعد:

اتناول في هذه الرسالة ترجيحات الزحيلي (رحمه الله) في احكام الاسرة غير المالية، ودراستها دراسة مقارنة بالمذاهب الاربعة، وقد قسمت هذه الرسالة الى فصل تمهيدي يشتمل على التعريف بالمؤلف والمؤلف والترجيحات، وثلاثة فصول الاول منها ترجيحات الزحيلي في الخطبة والزواج وآثاره، وفيه ثمانية وعشرين ترجيحاً، والفصل الثاني ترجيحاته في الطلاق وآثاره وللزحيلي فيه ثلاثة عشر ترجيحاً، اما الفصل الثالث تناول ترجيحاته في العدة والرضاع والنفقات وكان للزحيلي ثلاثة ترجيحات في العدة، وفي الرضاع له ثلاثة ترجيحات، أما في النفقات فله أربعة ترجيحات، وقد بلغت ترجيحاته في الفصول الثلاثة احدى وخمسين ترجيحاً، وقد درست هذه المسائل دراسة علمية وفق الترتيب الآتي:

عنوان لكل مسألة، ومن ثم صورتها، وتحرير محل الخلاف، وأقوال الفقهاء، وترجيحات الزحيلي، والادلة ومناقشتها، والترجيح مع بيان سبب الترجيح، ثم انهيت الرسالة بخاتمة تتضمن النتائج، ومن أبرز النتائج التي توصلت إليها، ان الزحيلي (رحمه الله) يعد عالماً مجتهداً فقيهاً وقد خدم الفقه بمؤلفاته اطلق الزحيلي لفظ الراجح اثنين وأربعين مرة، ولفظ الرجحان ثمان مرات، وأرجح مرة واحدة مع ملاحظة انه قد يطلق لفظين في مسألة واحدة، وان الزحيلي لم يكن متعصباً لمذهب من المذاهب في ترجيحاته وإنما كان يرجح المسائل حسب الدليل بعيداً عن الهوى والتعصب فإذا كانت المسألة من المسائل الفقهية الخلافية فإنه يتناول تلك المسألة تناولاً استدلالياً فيذكر آراء الفقهاء الاربعة وغيرهم مع ادلتهم ثم يرجح القول بأحد المذاهب بحسب الدليل الاقوى، وقد رجح الزحيلي للمذهب الحنفي او احد اقواله خمسة وعشرين ترجيحاً، وللمذهب المالكي اثنين وثلاثين ترجيحاً، وبلغت ترجيحاته للمذهب الشافعي ثلاثين ترجيحاً، وترجيحاته للمذهب الحنبلي او احد اقواله أربعة وثلاثين ترجيحاً. وقد رجح برأيه مسألة واحدة.

وتوصلت الى نتائج منها ان المرأة تستحق جميع ما قدم لها قبل العقد من هدايا، وعدم فساد عقد الزواج بإسقاط المهر او اشتراط عدم تسميته، وحرمة الزواج من اخت معتدة الزوج، والزيادة من الزوج على المهر المسمى بعد العقد لا تسقط عن الزوج بالطلاق قبل الدخول وتنتصف كالمسمى، وان خطاب الاجنبية بالطلاق وتعليق الطلاق بالزوج لا يقع الطلاق، وإذا اختلط لبن امرأتين في رضاع صبي تحرمان عليه، وان النفقة غير المقبوضة في ذمة الزوج دين كسائر الديون لا تسقط الا بالأداء او الإبراء.

Abstract

Praise be to Almighty Allah and peace and blessings be upon his messenger Mohammed and upon his family members and honorable companions.

This study deals with the probabilities of AlZuhaili (may Allah have mercy on him) concerning the non-financial regulations of the family and studying them comparatively in accordance with the four main Islamic doctrines. The thesis was divided into an introduction that manifested the details about the author, the book and the probabilities and three chapters. Chapter one tackled the likelihood of AlZuhaili in the matters of betrothal and marriage and its consequences, which involved twenty eight opinions and chapter two dealt with the author's likelihood opinions in terms of divorce and its consequences which were thirteen likelihood. From the other hand, the researcher studied his likelihood opinions concerning the after-divorce waiting period, nursing and maintenance expenses. In terms of after-divorce waiting period, AlZuhaili had three likelihood opinions, and three in nursing but he had four likelihood opinions in maintenance expenses. The total likelihood opinions of AlZuhaili was fifty one and these issues were studied by the researcher in accordance with the following order:

A title for each issue, its feature, editing the point disagreed upon and manifesting it, presenting the Faqeeds' opinions, the likelihood opinions of AlZuhaili, evidences and discussing them, manifesting the reason behind the likelihood favoring and the thesis was concluded with the most important findings reached by the researcher. AlZuhaili is considered one of the hardworking scholars and served the Fiqh considerably with his books and he used the word "likely" forty two times

and the word "Rajahan" eight times and used the "word" Arjah" once only and it is observed that he might use two words in one issue. AlZuhaili was not restricted or biased to a certain doctrine in his opinions, but he rested on the evidence away from prejudice. He used the inference method to deal with the issues mentioning the opinions of the four main Fuqaha and other Fuqaha with all the evidences and then he chooses the most likely opinion based on the evidence. In the Hanafi doctrine, AlZuhaili had most likely opinions of twenty five opinions, for Maliki doctrine had thirty two, for Shafiee doctrine had thirty opinions and for the Hanbali doctrine had thirth four opinions.

AlZuhaili presented his own opinion as the most likely only once and the research concluded that women deserve all what is presented to her before the marriage bond is concluded and the marriage is considered valid even if the dowry amount was not specified and the invalidity of marriage of the sister of the divorced woman or the widow and increasing the amount of the dowry by the husband after concluding the marriage bond made the man obliged to pay it in the case of divorce, and making the divorce conditioned with the marriage is not considered as a divorce. If two women breast-fed a child then he is forbidden to mary any of them and the non-received maintenance expences is considered as a debt the man that should be paid by him or others.

Mosul University

College of Education for Humanities

Dept. of Quran Sciences & Islamic Education



**The Probabilities of Dr. Wahba AlZuhaili in
His Book "Islamic Fiqh and Its Evidences in
Family Non-Financial Affairs**

- A comparative Study -

Baheyyah Idrees Mustafa Najem

A master thesis

The Holy Quran Sciences & Islamic Education

Supervised by

Assist Prof.

Dr. Khalid Mohammed Sufi

2021 A.D.

1443 A.H.